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 سخنگوی شورای نگهبان:
  بسیاری از مشکلات

ناشی از عدم اجرای قانون است
 افزایش حقوق  ها بستگی به پیشنهاد دولت دارد

 سخنگوی شورای نگهبان اظهارداشت:   11 طرح و لایحه 
از طرف مجلس و ۳ اساسنامه از طرف دولت و 11 استعلام از 
طرف دیوان عدالت اداری به شورای نگهبان واصل شده بود 
که مورد بررسی قرار گرفت. هادی طحان نظیف با اشاره به 
این  که »شورای نگهبان مصوبه مجلس درباره طرح بررسی 
دو مرحله  ای لایحه بودجه سالانه را مورد بررسی قرار داد، 
بیان کرد: براساس این طرح، لایحه بودجه سالانه در دو 
بخش بررسی می  شود. ابتدا احکام بودجه بررسی می  شود و 
سپس ارقام لایحه بودجه مورد رسیدگی قرار می  گیرد. وی 
افزود: شورای نگهبان ایراداتی به این طرح وارد کرد که باید 
در مجلس اصلاح شود. شورای نگهبان در بررسی بودجه 
سنواتی همراهی  هایی با مجالس دارد و بودجه باید قبل 
از آغاز سال نهایی شود. این مصوبه مغایر با اصل ۳ قانون 
اساسی شناخته شده است. وی ادامه داد: مجلس در ابتدا 
مصوبه خود را اصلاح کرد و ما موارد را مجددا بررسی کردیم 
و برخی از ایرادات برطرف شد ولی هنوز دو ایراد باقی است 
که باید اصلاح شود. سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به 
سوالی درباره اینکه افزایش حقوق  ها در بودجه 1۴۰۲ با 
توجه به وضعیت تورم و دغدغه مردم چگونه است؟، گفت: 
این موضوع معلوم نیست و باید صبر کرد و دید لایحه  ای 
که از طرف دولت به مجلس ارسال می  شود چگونه است و 
نسبت به حقوق  ها چه پیش  بینی دارد و بعد از آن مجلس 
چه چیزی را تصویب می  کند. بعد از تصویب مجلس، شورا 
موضوع را بررسی کرده و اظهارنظر می  کند. طحان نظیف 
درباره اصلاح قانون انتخابات بیان کرد: اصلاح قانون در 
دستور کار مجلس است و باید دید اساسا تغییری دارد یا 
خیر؟ اخیرا کلیات طرح اصلاح قانون انتخابات در مجلس رد 
شده بود ولی گویا چهارشنبه هفته گذشته با امضای جمعی 
از نمایندگان در دستور کار برگشت و امیدواریم قانون 
اصلاحاتی را که لازم دارد انجام شود و انتخابات سال آینده 
با قانون جدید برگزار شود. عضو حقوقدان شورای نگهبان 
درباره اصلاح قانون اساسی اظهارکرد: ما ظرفیت  هایی 
در قانون اساسی داریم و اگر این ظرفیت  ها به اجرا برسد، 
بن بستی وجود ندارد و در قانون اساسی پیش بینی شده 
است. سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سوالی درباره 
احتمال افزایش زمان بررسی صلاحیت نامزدهای انتخاباتی 
از ۶۰ روز به بیش از دوبرابر آن، ادامه داد: شورای نگهبان 
مدام این دغدغه را دارد که حقی از نامزدی گرفته نشود و ما 
زمان کافی برای بررسی صلاحیت  ها داشته باشیم؛ بنابراین 
از این موضوع استقبال می  کنیم. وی درباره تناسبی کردن 
انتخابات گفت: بحث نوع نظام انتخاباتی هنوز در مجلس 
تصویب نشده و دوباره باید فرآیند کمیسیون را طی کند. 
برای ما مهم است که نوع نظام انتخاباتی هرچه هست، 
مشارکت مردم را تحت تاثیر قرار ندهد و همه مردم حتی در 
دورترین نقطه احساس کنند که در مجلس نماینده دارند 
وی درباره اعدام »محسن شکاری« و اینکه تفسیرهای 
گوناگونی از قوانین در این رابطه شد، فارغ از این  که حکم 
درست بود یا خیر چرا قوانینی را تایید می  کنید که تا 
این اندازه تفسیر در آن وجود داشته باشد، تصریح کرد: 
قانون باید به نحوی نوشته شود که تفسیر پذیر نباشد و 
باید صریح و روشن باشد. ما در شورا بر واژه  ها و عبارات 
قانون حساسیت داریم. البته ما ابهاماتی را مورد توجه قرار 
می  دهیم که خلاف شرع و قانون اساسی باشد. اگر در عمل 
قوانینی را شاهد باشیم که قابل برداشت  های گوناگون 
باشد، نگران نیستیم؛ زیرا قانون اساسی پیش بینی  هایی هم 
در این زمینه دارد و قانون فصل الخطاب است. وی درباره 
نارضایتی  های مردم از نحوه اجرای امور کشور اظهارداشت: 
مرز قانون مشخص است و در زمینه عدم اجرای قانون 
اساسی ما مطالبه گر هستیم و وظیفه شورای نگهبان 
پاسداری از اصول و قانون اساسی است و اخیرا رئیس  جمهور 
هم هیاتی را در این رابطه تشکیل دادند. نظرات شورا را 
ببینید، شورا در بررسی مصوبات دائما به اصول قانون 
اساسی و اصول ناظر به حقوق ملت توجه دارد. طحان نظیف 
درباره نقش دستگاه ها درباره مقابله با آلودگی هوا تاکید 
کرد: بسیاری از مشکلات، ناشی از عدم اجرای قانون است. 
ما در کشور قانون خوب کم نداریم و درباره همین مساله 
آلودگی هوا که این ایام درگیر آن هستیم قوانین مختلفی 
وجود دارد مانند قانون هوای پاک که در سال  های گذشته 
به تصویب رسیده است؛ لذا همه دستگاه ها باید وظایف 
خود را در این باره انجام دهند و اگر نقص و مشکلی وجود 
دارد آنها را اصلاح کنند و ما هم در این زمینه کمک خواهیم 
کرد. وی درباره طرح شفافیت افزود: بیشتر ایرادات شورای 
نگهبان نسبت به طرح شفافیت مرتفع شده و نسبت به دو 
ایراد باقی مانده که مجلس نسبت به آ نها تاکید دارد، هیات 

عالی مجمع تشخیص باید نظر دهد.

گــــزارش

نگــــره
 اتاق فکر دولت در چه فکری است؟

  دانشجویان 
به کره شمالی بروند!

 رئیس سازمان امور دانشجویان گفت: 
تبادل استاد و دانشجو و همچنین ایجاد 
فرصت  های مطالعاتی کوتاه مدت میان 
۲ کشور کره شمالی و ایران می  تواند در 
ارتقای علمی ۲ کشور موثر واقع شود. 
هاشم داداش  پور با »هانگ -سونگ-

او« سفیر کشور کره شمالی در محل 
این سازمان دیدار و گفت  وگو کردند. 
ضمن  مراسم  این  در  داداش  پور 
خوشامدگویی به مهمانان گفت: میان 
کشور ایران و کره شمالی ارتباطات خوبی 
وجود دارد و ما در این جلسه، قصد داریم 
در گسترش این ارتباطات سهیم باشیم. 
معاون وزیر علوم تحقیقات و فناوری ادامه 
داد: تبادل استاد و دانشجو میان دو کشور 
و ایجاد فرصت  های مطالعاتی کوتاه مدت 
برای دانشجویان و اساتید می  تواند در 
تحکیم روابط دو کشور مورد توجه قرار 
گیرد. رئیس سازمان امور دانشجویان 
اظهارکرد: روابط درازمدتی میان ایران 
و کره شمالی وجود داشته و دارد که دوام 
و بقای این روابط می  تواند با تبادلات 
علمی میان دو کشور افزایش یابد به 
همین منظور در خصوص ادامه تحصیل 
دانشجویان کره شمالی در ایران آمادگی 
خود را اعلام کرده و مراکز آموزش عالی 
ایران با توجه به جایگاهی که در سطح 
جهانی دارند، ظرفیت خوبی برای ادامه 
تحصیل دانشجویان کره شمالی می  توانند 
فراهم سازند. در ادامه این جلسه سفیر 
کشور کره شمالی ضمن تشکر از دعوت 
سازمان امور دانشجویان گفت: افزایش 
ارتباطات میان دو کشور ایران و کره 
بسیار اهمیت دارد و ما اینجا هستیم تا 
به گسترش این ارتباطات کمک کنیم. 
وی با بیان اینکه اولویت ما امور آموزشی 
و پژوهشی دانشجویان و نخبگان است؛ 
تصریح کرد: در این راستا برای ما اهمیت 
دارد تا با کشور شما ارتباط دوسویه داشته 
باشیم، مشتاق هستیم همکاری  های علم 
و فناوری میان دو کشور را تقویت کنیم. 
در واقع اگر دو کشور در زمینه آموزش از 
تجربه یکدیگر استفاده کنند قدرت آنها 

چندین برابر خواهد شد.
 کشوری سراسر دردسر

 همکاری  های ایران و کره شمالی در 
حوزه  های دیگر متفاوت از بخش علمی 
است. با مرور رتبه بندی دانشگاه های 
معتبر کشورهای جهان نشانی از دانشگاه 
کره شمالی نیست، این در حالی است 
که ۲1 آذر سال گذشته رئیس موسسه 
استنادی علوم و پایش علم و فناوری 
از انتشار رتبه بندی جهانی ISC برای 
سال ۲۰۲1 خبر داد و گفت: با حضور 
۵ دانشگاه جدید، تعداد دانشگاه  های 
ایرانی در این نظام رتبه بندی به ۵1 مورد 
رسید. از سوی دیگر بابد به وضعیت 
معیشتی دانشجویان در کره شمالی هم 
اندیشید. ایسنا چندی قبل روایت کرد: 
»کره شمالی به نحو غیر قابل باوری فقیر 
است و کنترل اقتصاد به وسیله تنها حزب 
این کشور، اکثریت جمعیت ۲۵ میلیون 
نفری این کشور را نیازمند کمک کرده 
است. برنامه ریزی متمرکز و حذف بازارها 
باعث شده است سرانه تولید ناخالص 
داخلی این کشور به کمتر از ۲۰۰۰دلار 
برسد که یکی از پایین  ترین سرانه  ها در 
بین کشورهای جهان محسوب می  شود. 
با این حال با وجود تحریم  های بسیار 
سنگین جامعه جهانی برای وادارکردن 
برنامه  کنارگذاشتن  به  پیونگ یانگ 
هسته  ای خود، این کشور به تدریج در 
حال بازگشتن به مدار رشد است. طبق 
تخمین بانک کره، اقتصاد کره شمالی در 
سال ۲۰1۶ میلادی رشدی ۳.۹ درصدی 
داشته است که بهترین عملکرد اقتصاد 
این کشور در یک دهه اخیر محسوب 
می  شود. با این حال نباید فراموش کرد 
که جمع آوری آمارهای اقتصادی مربوط 
به این کشور بسیار دشوار است و باید این 
آمارها را تخمینی محسوب کرد. از سوی 
دیگر در کره شمالی افراد حق استفاده از 
اتومبیل شخصی را ندارند و شب  ها اثری 
از روشنایی در شهرها نمی یابید؛ چرا که 
بعداز ساعتی معین برای صرفه جویی در 
مصرف برق، کشور تیره و تار می شود با 
این حال کره شمالی هنوز با مشکل انرژی 
دست و پنجه نرم می کند. در کره شمالی 
تمرکز بر ارتش و تولید و ساخت ملزومات 
جنگی است با این حال دولت از عهده 
نیروهای ارتش هم برنمی آید. با این 
حال مردم کره شمالی کشورشان را به 
بهشت تشبیه می کنند که شاید یکی از 
علل مهم آن این است که بسیاری از آنها 
هنوز چهره یک گردشگر را ندیده  اند و 
از پیشرفت جهان آگاهی ندارند.« ایسنا 
اخیرا هم نوشته است: »دولت کره شمالی 
واژه  های  تا  داده  والدین دستور  به 
میهن پرستانه از جمله بمب و تفنگ را 
برای نام  گذاری اسامی کودکان خود 
انتخاب کنند.« اکنون سوال این است که 
تحصیل در دانشگاه های چنین کشوری 

برای دانشجویان ایرانی سودمند است؟

 آرمان ملی – مطهره شفیعی:  دیدار تیم  های فوتبال 
پرسپولیس و استقلال قرار بود از ساعت 17و۳۰ روز سه شنبه 
هفته جاری )۲۹ آذرماه( در ورزشگاه آزادی برگزار شود. مهدی 
تاج، رئیس فدراسیون فوتبال گفت: دربی پیشانی لیگ است و با 
تماشاگر برگزار خواهد شد. به هرحال دربی در تاریخ دیگر برگزار 
می  شود و این سوال باقی است که آیا زنان و دختران می  توانند 
با حضور در ورزشگاه آزادی به تشویق تیم های موردنظرشان 

بپردازند؟
 آخرین حضور زنان در ورزشگاه 

 آخرین دیداری که یکی از دو تیم سرخابی تهرانی با حضور 
بانوان در استادیوم آزادی به زمین رفتند مصاف تیم  های استقلال 
و نساجی در هفته ششم لیگ بود که بانوان استقلالی و مازندرانی 
در روز نوزدهم شهریور شاهد برد ۳ بر یک شاگردان ساپینتو بودند. 
پیش از آن هم بانوان پرسپولیسی در حاشیه دیدار پرسپولیس و 

صنعت نفت آبادان در تاریخ نهم شهریور به آزادی رفته بودند.
 تماشاگران زن در دربی نوجوانان 

 ۲1  شهریور نوجوانان پرسپولیس و استقلال در حضور 
طرفداران، رودرروی هم قرار گرفتند. نکته جالب اینکه این بازی 
با حضور زنان برگزار شد و خانواده  های فوتبالیست  های نوجوان 
فرصت این را پیدا کردند تا نمایش فرزندان خود را از نزدیک 

تماشا کنند. باتوجه به حضور پرشور خانواده  ها و طرفداران، بازی با 
هیجان بیشتری دنبال شد و البته در نهایت برنده نداشت  .

 دربی  هایی بدون حضور تماشاگر زن 
 دربی قبلی ۲ تیم در اسفند سال گذشته برگزار شد که تقاضاها 
برای ورود زنان به ورزشگاه زیاد بود، اما مسئول برگزاری سازمان 
لیگ گفت: »تماشاگران خانوم نمی  توانند در این بازی حضور 
داشته باشند. ما هنوز زیرساخت  های لازم برای حضور خانوم  ها را 
در فوتبال مان نداریم.« در دربی ۹8 هم زنان از ورود به ورزشگاه 
منع شدند. سید مهدی، مسئول کمیته مسابقات سازمان لیگ 
در آن سال درباره اینکه آیا بانوان می  توانند در دربی در استادیوم 
حضور پیدا کنند، افزود: »در رابطه با لیگ داخلی همچنان شاهد 
حضور آقایان هستیم، چون بحث مهمان پذیری، محل استقرار و 
پذیرایی و این موارد در کل ورزشگاه  های کشور هنوز فراهم نشده 
است. فقط استادیوم آزادی بنا بر بازی  های ملی این شرایط را برای 
حضور خانم  ها دارد، اما در بقیه ورزشگاه  ها در این زمینه مشکل 
داریم.« در همان دوره سردار حسین رحیمی، فرمانده انتظامی 
پایتخت در خصوص حضور زنان در ورزشگاه اعلام کرد: »فدراسیون 
برنامه  ای برای ورود خانم  ها نداشته و بدین منظور پیش بینی  های 
لازم برای حضور خانم  ها نشده است؛ بنابراین زنان بدین منظور در 

ورودی ورزشگاه حضور نیابند.«

 تاریخچه حضور زنان در ورزشگاه 
 در سال  های دهه  های هفتاد  و هشتاد حضور زنان در ورزشگاه ها 
برای تماشای مسابقات فوتبال جدی   شد و فشار کنفدراسیون  های 
ورزشی آسیایی و جهانی برای پایان دادن به این ممنوعیت ابعاد 
تازه  تری به این موضوع داد، اما اجازه این حضور داده نشد و دخترانی 
بودند که با پوشش پسرانه قصد ورود به ورزشگاه داشتند اما 
دستگیر شدند. سال ۹8 اتفاق تلخی رخ داد و »سحر خدایاری، 
یکی از دخترانی بود که به  خاطر ورود به ورزشگاه آزادی و برای 
تماشای فوتبال دستگیر شد.« همشهری نوشت: »سحر خدایاری 
پس از اینکه می  شنود که چه حکمی گرفته، به نشانه اعتراض 
خودش را مقابل دادگاه انقلاب تهران و در پیاده  روی خیابان معلم 
با آتش می  سوزاند. بعد از یک روز خبر می  رسد که سحر خدایاری 
از شدت جراحات جانش را از دست داده است. فضای مجازی نام 
»دخترآبی« را روی سحر می  گذارد.« در روز پنج  شنبه 18 مهر 
1۳۹8 عده  ای از بانوان ایرانی برای اولین بار، رسما به عنوان تماشاگر 
زن فوتبال به استادیوم آزادی در تهران راه یافتند تا بازی ایران و 
کامبوج را از نزدیک تماشا کنند. این اولین مرتبه بود که زن  های 
ایرانی نه با دعوت نامه یا با لباس مبدل و در نقش مرد، بلکه به عنوان 
زن فوتبالدوست بلیت خریدند و به تماشای بازی فوتبال رفتند. 
پس از آن هم زنان در لیگ برتر در بازی استقلال و مس کرمان در 
۳ شهریور 1۴۰1 به ورزشگاه رفتند و سپس زنان تماشاگر بازی 
پرسپولیس و صنعت نفت آبادان در ۹ شهریور 1۴۰1 بودند. حالا هم 

انتظار دارند تا تماشاگر بازی دربی از ورزشگاه باشند.
 آلودگی  هوا مانع حضور زنان 

 از سوی دیگر آلودگی  هوای تهران بلای جان سرخابی  ها و 
تفکرات ۲ مربی شده است. در حالی که یحیی گل  محمدی و 
ساپینتو در هفته  های اخیر و پس از بازگشت ملی  پوشان به تمرینات، 
برنامه  های تاکتیکی خود برای دربی را تمرین و اجرا کردند، حالا 
خبر می  رسد که احتمال لغو این دیدار به دلیل افزایش آلودگی  هوا 
در هفته پیش رو، بیشتر شده است. فریبا گودرزی، کارشناس ارشد 
سازمان هواشناسی درباره وضعیت هوای تهران در روز دربی و 
اهمیت آن برای طرفداران استقلال و پرسپولیس هم گفت: »از روز 
دوشنبه تا سه  شنبه هفته جاری به دلیل این  که انباشت آلاینده  ها 
ادامه خواهد داشت، پیش  بینی می  شود آلودگی  هوا افزایش پیدا 
کند و برای همه گروه  ها سنی مضر باشد. درباره لغو یا برگزاری بازی 
تصمیم نهایی را کمیته اضطرار آلودگی  هوا خواهد گرفت. با شاخص 
بالای 1۵۰ فعالیت  های فیزیکی در هوای باز به هیچ وجه توصیه 
نمی  شود، مخصوصا این  که سه  شنبه روز پیک آلودگی  هواست و 

شاخص حتی به 17۰ خواهد رسید.«

»آرمان ملی« راه  های برون رفت از شرایط موجود را بررسی می  کند:

  اصلاحات اساسی، شفافیت، اقناع افکارعمومی
   مقصود فراست خواه:به امر سیاسی چنان خیره نشویم که امر اجتماعی را نبینیم

    اشرف بروجردی در گفت  وگو با »آرمان ملی«:باید تغییرات اساسی در مناسبات جامعه شکل بگیرد
 آرمان ملی- حمید شجاعی: جامعه 
ایرانی امروز در میانه مشکلات مختلفی قرار 
گرفته که تاثیرات مستقیمی بر زندگی فردی 
و اجتماعی مردم دارد. قدر مسلم؛ مطلوب 
همه حاکمیت  ها و جوامع این است که همواره 
شاهد آرامش پایدار باشند و شرایطی بروز 
و ظهور نکند که موجبات ایجاد نارضایتی 
مردم فراهم شود و از پی آن شاهد برخی 
نارضایتی  ها و اعتراضات به روندهای موجود 
و عملکردها باشیم. اگر به مقاطع مختلف نیز 
که شاهد بعضی نارضایتی  ها در جامعه بوده  ایم 
بازگردیم می  توان با کمی اطلاعات و برآورد 
نوع اعتراضات و شعارها دریافت که اساسا 
آنچه موجبات نارضایتی   مردم را فراهم آورده 
چه بوده است؟   نارضایتی سیاسی، اقتصادی، 
..؟ مثلا در نارضایتی  هایی که  اجتماعی یا.
در آبان ۹8 رخ داد اکثر اعتراضات سویه  های 
اقتصادی و معیشتی داشت و بیشتر به افزایش 
قیمت سوخت و حامل  های انرژی بازمی  گشت. 
اما آنچه در چند ماهه گذشته در جامعه رخ داد 
تلفیقی از نارضایتی مردم در حوزه  های مختلف 
و به عبارتی نوعی اعتراض سبک زندگی بود. 
با این حال بسیاری از اهل نظر و کارشناسان 
بر این باورند که با یکسری اصلاح و تغییرات 
می  توان به حل مشکلات و بحران  ها امیدوار بود 
و از وضع نه چندان قابل تعریف موجود به وضع 
مطلوب رسید. گرچه نباید این مهم را نیز نادیده 
گرفت که حل مشکلات جامعه رویکردی 
اجماعی و ملی می  طلبد و به بیان دیگر برای 

تحقق این مهم کلیت حاکمیت باید وارد 
عمل شود و این روند مطلوب را حاصل کند. 
آنچه مسلم است امروز جامعه در حوزه  های 
اقتصادی و اجتماعی ناراضی و خواهان تغییر 
وضع موجود، حل مشکلات و رفع مطالبات 
است. با توجه به عملکردها و آمارها حداقل در 
وقوع شرایط اقتصادی و اجتماعی فعلی قصور 
اصلی متوجه دولت است و نمی  توان دلار قریب 
به ۴۰ هزارتومان و سکه بیش از 1۹ میلیون 
را از چشم کس دیگری دید. از همین  روست 
که در هر گوشه و کنار و کوی برزنی صحبت 
از مشکلات اقتصادی است. از همین  رو به نظر 
می  رسد که دولت و مجموعه حاکمیت اگر 
می  خواهند آرامش پایدار در جامعه حفظ شود 
و شاهد گسترش نارضایتی  ها نباشیم، باید 
طرحی نو دراندازند تا رضایت خاطر جامعه 
به  دست   آید و جدای از این مساله در راستای 
تغییر و اصلاح اساسی روندها و راهبردها بر 
آیند تا به واقع تغییر به نفع مردم و جامعه 

احساس شود. 
 به امر سیاسی چنان خیره نشویم که 

امر اجتماعی را نبینیم
 یک جامعه  شناس در ارتباط با فضای جامعه 
و دانشگاه اظهارداشت: آموزش دانشگاهی و 
به کلی در دانشگاه بودن، به عنوان یک باشگاه 
اجتماعی، نهاد آکادمیک، میدان مبادله 
سرمایه  های نمادین فرهنگی و موقعیتی از 
فهم هویت جدید، در ایران یک جریان اصلی 
است و ما را به آینده پرتاب می  کند. مقصود 

فراست خواه گفت: دانشگاه یک موجودیت 
اجتماعی است و سرمایه  هایی در میدان 
اجتماعی گسیل می  کند، تنش  هایی ایجاد 
می  کند و رویاهایی تولید می  کند و خواسته  ها، 
داشته  ها و سرمایه  هایی ایجاد می  کند. وی با 
اشاره به اینکه دانشجویان به ارزش  های آزادی 
و عدالت نگرش مثبت  تری دارند، بیان داشت: 
پیمایش  ها نشان می  دهد که تحصیلکردگان 
دانشگاه از یک سو به هنجار »صداقت« اهمیت 
می  دهند و از سوی دیگر اعتماد متفاوتی 
نسبت به دیگران دارند که این هنجار توسط 
نهادهای رسمی رعایت شود. تحصیلکردگان 
دانشگاهی بیشتر می  خواهند قانون رعایت 
شود. تحصیلکردگان دانشگاهی بیشتر روحیه 
جمع گرایی در آنها دیده می  شود. فراست خواه 
تأکید کرد: جامعه  ای شده  ایم که سرمایه  های 
اقتصادی ما روزبه روز در کاهش است، رانت  ها، 
فساد، انواع سودجویی  ها، جیب  ها خالی، قدرت 
خرید مدام پایین، ارزش پول ملی در تنزل، 
سرمایه اجتماعی در حال فرسایش و درست 
برعکس سرمایه فرهنگی جامعه مدام بالا 
می  رود؛ سطح تحصیلات، نوشته  ها، هنر، آثار، 
گالری  ها، فکرها و ارتباطات بالاست. این استاد 
دانشگاه تصریح کرد: ملتی این صفات جمعیتی 
را از خودش بروز داده و می  خواهد به بلوغی 
برسد، بحران بلوغ از خودش نشان می  دهد و 
جنبش اعتراضی می  شود و راه حل این بحران 
تنها اصلاحات اساسی ساختاری است. ما باید 
به امر اجتماعی و بلوغ فرهنگی جامعه توجه 

بیشتری کنیم؛ به امر سیاسی چنان خیره 
نشویم که امر اجتماعی را نبینیم.

 باید تغییرات اساسی در مناسبات 
جامعه شکل بگیرد

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با 
راه  های برون رفت از شرایط فعلی اظهارداشت: 
من فکر می  کنم حاکمیت باید یک رویکرد 
اساسی برای اصلاح و تغییر را ارائه دهد و مطابق 
میل مردم پیش برود و به حل مشکلات و مسائل 
جامعه بپردازد. امروز وضعیت اجتماعی بسیار 
بر آشفته است و حتی در مراودات بین فردی 
در جامعه نیز دیده می  شود که آستانه تحریک 
مردم بالا رفته و عصبانیت در جامعه موج می  زند 
که یک آسیب جدی برای جامعه است. اشرف 
بروجردی به »آرمان ملی« گفت: امروز بر هر 
چیزی که دست گذاشته می  شود دچار مشکل 
است. روند افرایشی قیمت دلار طی چند روز 
به راحتی موید این است که این روند باعث 
شده تا آستانه تحمل مردم به پایان برسد. وی 
افزود: دولت و مجموعه حاکمیت اگر می  خواهد 
شرایط بهبود پیدا کند باید اقداماتی در جهت 
امیدواری مردم به آینده  ای بهتر انجام دهد و با 
مردم به طور صادقانه گفت  وگو کند و تغییرات 
اساسی در مناسبات جامعه بدهد. دولت باید بنا 
را بر تعدیل عملکرد و رفتار اقتصادی بگذارد، 
مردم را تکریم کند و شرایط آزادی بیان را فراهم 
کند. بروجردی تصریح کرد: تا زمانی که اعتماد 
مردم ترمیم نشود اگر کار مثبت هم انجام دهد، 

دیده نمی  شود و برای مردم ملموس نیست. 

 

 
ویــــژه

  همه مشکلات کشور 
به تحریم وصل نیست

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی، 
تاکید کرد: باید تشکل هایی در کشور شکل بگیرد که 
دارای اساسنامه و مرامنامه بوده و این تشکل ها برای 
حل مشکلات در حوزه های مختلف نظیر سیاست 
خارجی، اقتصاد، انرژی و سایر بخش ها برنامه، نظریه 
و ایدئولوژی داشته باشند. فریدون عباسی درباره 
راهکار حل مشکلات کشور در حوزه های مختلف از 
جمله حوزه انرژی، بیان کرد: ما برای حل مشکلات 
کشور نیازمند یک عزم ملی هستیم، متأسفانه مردم 
در زمان انتخابات و رأی دادن به نامزدها اصلا به این 
موضوع توجه ندارند که آیا به فردی که رأی می دهند 
توانایی لازم و تخصص لازم برای حل مشکلات را دارد 
و یا اینکه این فرد قرار است چه کسانی را با خود روی 
کار بیاورد؟ رئیس پیشین سازمان انرژی اتمی گفت: 
همه مشکلات کشور به تحریم وصل نیست، تحریم 
یک شاخص پررنگ است اما درصد تاثیر تحریم روی 
اقتصاد و تبعیض در جامعه چقدر است؟ امروز جامعه 

ما از تبعیض رنج می برد. 

آیا قفل حضور زنان در دربی شکسته می  شود؟

  آزادی حضور زنان در دربی آزادی؟
       این بار آلودگی  هوا سد می  شود؟

       یکشنبه 
1401 .09 .27
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 تنوع اندیشه  ها 
 و جریان  ها را 

به رسمیت بشناسید

    

  شبکه  های 
 اجتماعی خارجی 

مجرم هستند

 مقصر اعتراضات اخیر کیست؟ رئیس سازمان پدافند 
غیرعامل کشور بیان داشت: افراد بازداشت شده اغتشاشات اخیر 
وقتی از این فضای مجازی فاصله می  گیرند، به اشتباه خود پی 
می  برند که چه اقداماتی نادرستی انجام دادند. سردار جلالی بیان 
داشت: دشمن به دنبال ایجاد ایران تضعیف است و می  خواهند 
کشور را تجزیه کنند و از روند آرام و نرم می  خواهند این هدف را 
دنبال کنند. وی با بیان اینکه امروز شبکه  های اجتماعی خارجی 
مجرم هستند، افزود: کسانی که اجازه دادند آزادانه این شبکه  ها 
در ایران فعالیت کنند و هیچ تعهدی از آنان نگرفتند نیز مجرم 
هستند و این امر موجب شد برخی از جوانان پاک به افرادی بدتر 

از داعش تبدیل شوند. امروز در پایان حوادث اخیر قرار داریم. 

  ریشه اعترضات اخیر چه بود؟ مجید انصاری، فعال سیاسی 
شرایط آغاز اعتراضات را »ناکامی اصلاحات« دانسته که به نظر 
او »هیچ امیدی به بهبود وضعیت معیشتی، اقتصادی، اجتماعی 
و سیاسی وجود نداشت.«  وی می  گوید: در این شرایط  عده ای 
در اعتراض به وضع موجود به خیابان  ها آمدند. او با تسلیت به 
»خانواده  های همه قربانیان خشونت  های اخیر و اظهار همدردی با 
تمامی آسیب  دیدگان«، از ایرانیان سراسر جهان خواسته تا »تکثر 
و تنوع اندیشه  ها و جریان  ها را به رسمیت بشناسند و در تمامی 
فعالیت  ها و سخنان  شان، حفظ تمامیت ارضی ایران، حفظ منابع 
و منافع ملی ایران، حفظ تمامی زیرساخت  ها و صنایع ایران و 
حفظ جان تمامی ایرانیان، مبنای وحدت و اتفاق نظرشان باشد.«

  در جریان اعتراضات دشمن تلاش کرد تا به تفرقه پراکنی 
در کشور بپردازد که موفق نبود. استاندار سیستان  وبلوچستان 
گفت: برخی افراد که دارای منافعی هستند یا به آسیاب دشمن 
آب می  ریزند، به این مسائل دامن می  زنند در حالی که مردم این 
استان، هم نظام را قبول دارند، هم به پرچم جمهوری اسلامی 
وفادارند و هم قانون اساسی را قبول دارند. وی افزود: در این 
استان کارمندانی را سراغ دارم که اگرچه شیعه هستند ولی 
همسر اهل سنت دارند و خانواده  های مختلف شیعه و سنی باهم 
پیوند برقرار کرده  اند و در واقع چیزی به عنوان شیعه و سنی در 
این استان وجود ندارد. البته عده  ای از بیرون تلاش می  کنند تا 

به مسائل وحدت بخش ضربه بزنند.

  مردم 
سیستان و بلوچستان 

وفادارند 


